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توضیحات دادستان رشت در مورد 2سال 
گروگان گیری اعضای یک خانواده 

موضوع گروگان گیری یک خانواده در رشــت با بازداشت گروگان گیر ها پایان 
یافته اســت. موضوع گروگان گیری این خانواده در ملاقات مردمی دادســتانی 
مرکز اســتان گیلان مطرح شــد و بلافاصله پس از این گزارش و با حساسیت 
بــالا و پیگیری جدی تیم های تخصصی در صحنه حاضر و گروگان ها از چنگ 

گروگان گیران آزاد شدند.
به گزارش ایلنا، مرکز رسانه قوه قضائیه - فلاح میری دادستان رشت در رابطه با 
گروگان گیری اعضای یک خانواده در شهرستان رشت گفت: براساس تحقیقات 

صورت گرفته شروع گروگانگیری این خانواده دی ماه سال ۱۴۰۰ بوده است.
وی افزود: گروگان گیر ها که دو برادر مجرد و یک خانم ساکن شهرستان کرج و 
رشت بودند، قبل از این حادثه یکی از برادران و خانمی که با آنها در ارتباط بوده 
در شهرستان هشتگرد سابقه گروگان گیری داشتند و در دادگستری هشتگرد 
به ۸ سال حبس محکوم شده و متواری بودند. این افراد به علت فرار از اجرای 
مجازات به شهرستان رشت آمده بودند و مخفیانه زندگی می کردند تا حکم در 

مورد آنها اجرا نشود.
دادســتان رشت گفت: خانم گروگان گیر در رشــت با یک خانواده متمول که 
پدر خانواده وکیل بود، آشــنا بود و از چندین سال قبل با مادر خانواده ارتباط 
داشت، تمام اعضای خانواده را شناسایی کرده بود و می دانست که می توانند از 
آنها اخاذی کنند. بعد از مدتی این خانم با ترفندی همســر و مادر زن وکیل را 
بــه خانه دو گروگانگیر که آنها را برادر خود معرفی کرده بود می برد و آنها را با 

آبمیوه مسموم، بی هوش می کند.
فلاح میری بیان کرد: گروگان گیر ها با تلفن مادر خانواده به شــوهر وی )پدر 
خانواده( پیام می دهند، آدرس می فرستند و به او اعلام می کنند حال مادرهمسر 
وی بد شــده است و ســریعا خودش را به آدرسی که می دهند، برساند. بعد از 
آمــدن پدر خانواده، وی را نیز گروگان می گیرند. با همین ترفند خواهر و برادر 

همسر، را نیز بی هوش می کنند و گروگان می گیرند.
وی در ادامه گفت: خانم گروگان گیر بعد از گروگان گرفتن این افراد، به منزل 
این خانواده مراجعه می کند و به لحاظ شــناخت قبلی از این خانواده داشت به 
بهانه پیشــگیری از کرونا به ۳ فرزند آنها نیز قرص بیهوشــی می دهد و بعد از 
بیهوش شــدن آنها، بقیه اعضای خانواده را نیز به منزل خودشان که یک خانه 
دو طبقه بود، منتقل می کنند و از این زمان گروگان گیری این خانواده در خانه 

افراد گروگان گرفته شده شروع می شود.
دادســتان رشــت اظهار کرد: با توجه به اینکه، این خانواده از قبل تصمیم به 
مهاجرت داشــتند و آشــنایان آنها نیز از این موضوع اطلاع داشتند، در طول 
این مدت اگر اقوام و نزدیــکان با آنها تماس می گرفتند، گروگان گیر ها آنها را 
تهدید جانــی می کردند که به اقوام خود اعلام کننــد مهاجرت کرده اند و در 

ایران نیستند.
فــلاح میــری در رابطه نحوه اطــلاع از موضوع گروگان گیری و دســتگیری 
گروگان گیر ها گفت: در جریان ملاقات مردمی دســتگاه قضایی استان که هر 
هفته در دادســتانی مرکز استان برگزار می شــود، فردی مراجعه و اعلام کرد 
اعضای یک خانواده چند وقتی است گروگان گرفته شده اند. فرد گزارش دهنده 
با افرادی که گروگان گرفته شده بودند در یک محله زندگی می کرد و همسایه 
آنها بود. او به واســطه حضور در محل و شناختی که از اعضای خانواده داشت 
با حســاس شدن روی رفت و آمد های مشکوک به منزل گروگان ها به موضوع 
شک کرده و در جلسه ملاقات دادستانی مرکز استان موضوع را گزارش می دهد.

وی گفت: بعد از گزارش این فرد با دستور قضایی موضوع با حساسیت بالا مورد 
توجه قرار گرفته و دستور حضور نیرو های عملیاتی صادر می شود. کمتر از یک 
ساعت از گزارش اولیه همسایه خانواده مورد اشاره نیرو های عملیاتی با حضور 
در محل تحقیقات میدانی را آغاز کرده و مشــخص می شــود موضوع گزارش 
مردمی صحت داشته است. با حضور به موقع ماموران آگاهی تمام گروگان گیر ها 
در محل دستگیر شدند. با تحقیقات به عمل آمده مشخص می شود عقبه تیم 
گروگان گیــری با ۲ نفر در کرج در ارتباط بوده اند که این افراد هم با دســتور 

قضایی دستگیر می شوند.
وی بیان کرد: در مدت ۲ ســال فرزندان این خانواده، به مدرســه و دانشــگاه 
نرفتــه بودند و عملا با گروگان گیر ها زندگی می کردند. همچنین در این مدت 
گروگان گیر ها اعضای این خانواده را به دفتر اســناد رسمی برده و اموال آنها را 

به نام خودشان کرده بودند.
دادستان رشت گفت: گروگان گیر ها در تمام بخش های خانه دوربین نصب کرده 
بودند و تمام حرکات گروگان هــای را رصد می کردندو گروگان گیر ها در مدل 
رفتاری خود به گونه ای عمل می کردند که به گروگان ها اجازه عملی که منجر به 
کشف فعالیت آنها بشود نمی دادند و در صورت انجام هر اقدام خارج از پروتکلی 

آنها را تهدید می کردند.
فلاح میری ادامه داد: در حال حاضر دستور بازبینی دوربین های نصب شده در 
محل گروگان گیری صادر شــده تا مشخص شود چند نفر با گروگان گیر ها در 

ارتباط بوده اند.
فلاح میری ادامه داد: ســال ۱۴۰۱ گروگان گیر ها به پسر کوچک این خانواده 
دارو هایی می دادند که قادر به راه رفتن نباشــد و غش کند. آنها به والدین این 
کودک گفته بودند که مادربزرگ اش او را جادو کرده اســت و به همین دلیل، 
بین والدین کودک و مادربزرگ او درگیری ایجاد می شود و در پی این درگیری، 
مادربزرگ خانواده فوت می کند. در حال حاضر، این موضوع را هم در دســت 
بررســی داریم که آیا ایــن موضوع قتل بوده یا خیر، زیــرا مادر این کودک و 
همسرش از نحوه برخوردشان با مادر خود به واسطه موضوعی که گروگان گیر ها 
به آنها گفته بودند، عذاب وجدان دارند. دادســتان رشــت در پایان گفت: این 
پرونده در حال حاضر در مرحله بازپرسی قرار دارد و تحقیقات برای روشن شدن 
ابعاد بیشتر موضوع در دست انجام است. ضمنا علت طولانی شدن این ماجرا، 

اشکال در انتقال یکی از املاک بزه دیده ها بوده است.

عدلیه

بحث جدی درباره وضعیت سیاسی لبنان
ادامه از صفحه 1

چنین شــخصیتی  می تواند در آینده چتر مشــروعییت را از روی مقاومت 
بردارد ؛ خواهان خلع ســلاح مقاومت شود و مقاومت را در محظور و زیر فشار 
شــدید قرار دهد. اینک ســفارت آمریکا در بیروت به شدت فعال است. امکان 
انتخاب ســلیمان فرنجیه وجــود ندارد. یک احتمال مهم ژنــرال ژوزف عون، 
فرمانده ارتش است. ولید جنبلاط، رهبر درزی های لبنان که فراکسیون مهمی 
در پارلمان دارد و اغلب با جنبش امل هماهنگ بوده ولی اکنون به دمشق رفته 
و با ابومحمد جولانی همپیمان شده،  پس از سفر به پاریس و ملاقات با ایمانوئل 
ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه، اعلام کرده که  فرمانده ارتش مورد نظر است 

و فراکسیون وی به او رای خواهد داد.
 اســامی چند شــخصیت دیگر مارونی نیز مطرح است و بدتر اینکه سمیر 
جعجــع، رئیس حزب موســوم به »نیروهای لبنانی« و همپیمان همیشــگی 
اســرائیل، نیز مدعی نامزدی برای ریاســت جمهوری است و ممکن است در 
جلسه پارلمان اخلال کند. البته حزب الله و جنبش امل نیز بیکار ننشسته اند و 
برنامه خود را دارند. اینک این سؤال همچنان مطرح است که آیا جلسه پارلمان 
در ۲۰ دی برگزار  می شود؟ و چه کسی به ریاست جمهوری انتخاب خواهد شد؟ 

آنچه مسلم است لبنان در آینده شاهد تحولات مهمی خواهد بود.

یادداشت

پیام ابطحی به ظریف درباره همایش وفاق
فعال سیاسی اصلاح طلب، خطاب به ظریف نوشت: وفاق را دو مرحله ای ببینید. 
یکی وفاق و همدلی با بخش های مختلف حکومت است. مرحله بعدی وفاق ملی 
نام می گیرد که همراهی و همدلی با مردم است، وفاق خودمونی های حکومتی 

تاثیری ندارد و نامش وفاق ملی نیست.
محمدعلی ابطحــی فعال سیاســی اصلاح طلب در شــبکه اجتماعی ایکس 
در واکنش به همایش وفاق ملی که توســط جواد ظریف برگزار خواهد شــد، 

نوشت:»جناب  آقای دکتر ظریف 
خواندم همایش وفاق ملی برگزار می کنید.

توصیــه می کنم وفاق را دو مرحله ای ببینید. یکی وفاق و همدلی با بخش های 
مختلف حکومــت و جذب مخلصان کارآمد از هر جبهــه با هدف مهارکردن 

تندروهایی که در جاهای مختلف سنگ اندازی سنگین می کنند.
مرحله بعدی وفاق ملی نام می گیرد که همراهی و همدلی با مردم اســت. به 
خصــوص آن اکثریتی که در انتخابات رای ندادنــد. تا بدنه مردم رضایت پیدا 
نکنند، وفاق خودمونی های حکومتی تاثیری ندارد و نامش وفاق ملی نیست.«

سوشیال

ظهره وند مطرح کرد
رد پای آمریکا و ترکیه در سدسازی های 

جدید افغانستان
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه موضوع 
محدود کردن آب های مــرزی به یک پروژه امنیتی تبدیل 
شده است، گفت: رد پای آمریکا و برخی کشورهای منطقه 

نظیر ترکیه در این پروژه ها مشهود است.
به گزارش ایلنا، ابوالفضل ظهره وند در خصوص سدسازی های 
اخیر هیات حاکمه سرپرستی افغانستان در مسیر رودهای 
مرزی با ایران، گفت: ردپای برخی کشــورها نظیر ترکیه در 
این پروژه ها مشهود اســت و باید توجه کنیم مساله آب را 
با مسائل سیاســی و امنیتی در نظر گرفت چرا که موضوع 
آب های مرزی به یک پروژه امنیتی تبدیل شده است. عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی افزود: کاهش دسترســی به آب به ویژه در مناطق 
مرزی باعث تغییر ترکیب جمعیتی این مناطق می شــود، 
همچنین موجب کوچ اجبــاری اتباع بومی و اصلی خواهد 
شــد لذا باید توجه کنیم مساله آب یک موضوع همه جانبه 
برای ما است. وی تاکید کرد: تا زمانی که مواجهه حکومت 
فعلی افغانســتان به این شیوه باشــد، ما دور نمای تاریکی 
از موضوع آب داریم و همینطور شــاهد هســتیم آمریکا با 
همکاری افغانستان کانال قوچ تپه را راه اندازی کرده و بالغ 
بر چند میلیارد متر مکعب آب را از سرشــاخه های رودهای 
تاجیکســتان به یک کانال هدایت کرده اند تا از این مسیر 
۲۰ میلیون جمعیت پشتون را برای جریانات تکفیری در دو 
طرف کانال جمع کنند و این پروژه ممکن است دور جدیدی 

از بحران را برای ما ایجاد کند.  
ظهره وند با بیان اینکه افکار عمومی باید در خصوص اتفاقات 
پیرامونی ما مطلع باشند، گفت: این اتفاقات موضوعی نیست 
که آن را پنهان کنیم چراکه اثرات آن در زندگی مردم روشن 
و قطعی است و بحران سازی در حوزه آب و اقلیم نباید بی 

اهمیت جلوه داده شود. 

عثمانی:
برخورد با مداح هتاک درس عبرتی 
 برای کسانی که وحدت مسلمانان را 

نشانه می روند
نماینــده مردم بوکان در مجلس با اشــاره بــه اینکه یک 
مداح کج فهم به نمازگزاران مســجد مکی زاهدان و مولوی 
عبدالحمید از علمای اهل سنت توهین کرده است خواستار 
برخورد جدی با این فرد و همچنین رســانه ای شــدن این 
مسئله شد. به گزارش ایلنا، محمد قسیم عثمانی در نشست 
علنی دیروز )یکشــنبه( مجلس شــورای اسلامی در تذکر 
شفاهی خود گفت: شــهید سلیمانی خود را سرباز در خانه 
همه مسلمانان نه بخشی از مسلمانان معرفی فرمودند چرا 
که ایشان اهمیت وحدت و تشــکیل امت اسلامی را درک 
کــرده و عمر گران بهای خود را صرف وحدت مســلمانان و 
مقابله با دشــمنان اســلام کردند. نماینده مردم بوکان در 
مجلس ادامه داد: رهبر معظم انقلاب شکل گیری امت اسلام 
را همــواره مورد تاکید قرار دادنــد و موکداً می فرمایند که 
موضوع امت اســلامی به هیچ عنوان نباید فراموش شود و 
همچنین فرموده اند که مواظب باشید که بدخواهان همواره 
برای مخدوش کردن آن در تلاش هســتند. عثمانی افزود: 
در چنین شرایطی یک مداح کج فهم به نمازگزاران مسجد 
مکی زاهدان و شــخص جناب مولــوی عبدالحمید که از 
علمای مورد احترام جامعه اهل سنت هستند توهین کرده 
و موجبات رنجش خاطر جامعه اهل ســنت را فراهم کرده 
است و برخلاف منویات وحدت بخش مقام معظم رهبری و 
آنچه سردار سلیمانی برای آن جان پاک خود را فدا نمود، در 
جهت تفرقه افکنی مطالبی را بر زبان آورده است. این نماینده 
مردم در مجلس دوازدهم بیان کرد: از این رو لازم اســت با 
ایــن فرد و با این پدیده برخــورد جدی صورت گیرد و این 
برخورد رسانه ای شود تا درس عبرتی برای هر سنی یا شیعه 
شود که بخواهد وحدت مسلمانان و پیروان امام المسلمین 

حضرت امام خامنه ای را نشانه رود.

فداحسین مالکی:
سدسازی های اخیر در افغانستان

جای سوال دارد
یــک عضو کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت خارجی 
گفت: ما به دولت پیشــنهاد کردیم که مسئولیت پیگیری 
دریاچه هامون به سازمان محیط زیست داده شود و مسئولیت 
هیرمند هم به وزارت نیرو داده شود و وزارت خارجه هم دو 
وزارت خانه را هماهنگ و مدیریت کند تا ۲ پرونده داشــته 
باشیم. فداحسین مالکی درباره سدسازی های اخیر طالبان 
روی رودهای مشــترک با ایران و پیگیری حقابه کشورمان 
از افغانســتان گفت: اگر به اتفاقاتی که در حال حاضر  در به 
اصطــلاح حاکمیت طالبان می افتد با نگرش منطقه ای نگاه 

کنیم برای کشورهایی همسایه بازخورد خوبی ندارد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به این که حاکمان امروز افغانستان 
با جمهوری اســلامی ایران، پاکستان و برخی از کشورهای 
همسایه و منطقه ای به نوعی رفتار می کنند که در ساختار 
گذشته افغانستان ندیده ایم، یادآور شد: در دولت های گذشته 
افغانستان در هر موضوعی تعامل وجود داشت که این رفتار 
بر روابط کشــورها با توجه به جایگاهی که خود افغانستان 
داشــت تاثیرگذار بود، اما ما در طول این مدتی که طالبان 
حاکمیت این کشــور را  بر عهده گرفته است، چیز دیگری 
مشاهده کرده ایم. وی با بیان این که بزرگترین موضوعی که 
در ایــن مدت با حاکمیت طالبان داشــته ایم بحث حقابه و 
توجه به مسائل حقوقی، قواعد، قراردادها و معاهده هایی بود 
که قبلا با افغانستان داشته ایم که متاسفانه در این مدت هم 
رعایت نشده است، اظهار داشت: ایجاد سدها در افغانستان 
به نظرم خودش جای ســؤال دارد، معتقدم هر اقدامی باید 
در فضای مشارکت دو کشــور انجام صورت گیرد که امروز 
اینطور نیســت، البته طبیعی است طالبان نه مجلسی دارد 
و  نه دولتی، هیچ چیزی در این حاکمیت سر جای خودش 
نیســت.  سفیر پیشین ایران در افغانستان تاکید کرد: برای 
جمهوری اسلامی ایران بسیار دشوار است که مردم سیستان 
و بلوچســتان سختی، خشکسالی و هزار گرفتاری را تحمل 
کنند اما طالبان اجازه دهد ۳ میلیارد متر مکعب آب هامون 
به شــورزارهای گودزره ریخته شــود  و  ایــن اصلًا از هیچ 
منطقی، چه از نظر شــرعی و چه از نظــر قانونی برخوردار 
نیســت. وی ادامه داد: صحبتی که با رئیس جمهور و آقای 
عراقچی داشــتیم نتیجه اش این بود که بــه طور جد این 
موضوع در دســتور کار دولت است و مجلس هم پیگیر این 

موضوع است.
مالکی در پاسخ به این که این سدسازی ها چه تاثیری روی 
زندگی مردم سیســتان و بلوچستان دارد، گفت: چیزی که 
به عنوان نماینده به دنبالش هســتیم و افغانستان هم باید 
دنبالش باشد این اســت که ما موضوع حق آبه را از دریاچه 
و تالاب همیشه سرسبز هامون باید جدا بدانیم، هامون شاید 
بخش عمده اش در خاک افغانستان باشد؛ اما اگر هامون آب و 
زیبایی داشته باشد، جزء ۷ تالاب زیبای دنیا است و می تواند 

اشتغال ایجاد کند و صنعت به وجود بیاورد. 

مجلس

بحث FATF در سال های اخیر به یکی 
از موضوعات مهم در سیاست و اقتصاد 
ایران تبدیل شده است. پیوستن به این 
نهاد و عضویت در کنوانسیون های پالرمو 
از مباحث پرتکرار در سخنان   CFT و 
مســئولان بوده که اخیــرا نیز از زبان 
رئیس  دولت چهاردهم زیاد شنیده شده 
است. برخی از کارشناسان به طور مکرر 
بر این موضــوع تأکید دارند که یکی از 
راه حل های رفع موانع و مشکلات موجود 
در کشور، پیوستن به FATF، به ویژه دو 
کنوانســیون پالرمو و CFT است. پس 
از روی کار آمــدن دولــت چهاردهم، 
صحبت ها در مورد ارســال درخواست 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
ایران  پیوستن  مجدد  ارزیابی  و  تحلیل 
این لایحه  یافــت.  افزایش   FATF به 
از تصویب  در سال های گذشــته پس 
در مجلس شــورای اسلامی به شورای 
نگهبان ابلاغ شــد، اما شورای نگهبان 
مخالفت هایی با پیوســتن ایران به این 
نهاد بین المللی داشت و بر اساس قوانین، 
این موضوع به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارجاع داده شــد تا بررسی و اخذ 
رأی انجام گیــرد. امروز، رئیس جمهور 
 FATF می گوید که مجوز بررسی  دوباره
در مجمع تشــخیص مصلحت از سوی 
رهبر انقلاب داده شده است و باید دید 
که مجمع این بار در بررسی های خود به 

تصمیم نهایی می رسد یا خیر.
برای شــفافیت در خصوص روند این سال ها 
 FATF و آنچه در جریان پیوســتن ایران به
پیش روی ایران اســت، گفت وگویی با داوود 
دانــش جعفــری، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام و استاد اقتصاد دانشگاه علامه 

طباطبایی داشتیم.
به گزارش ایلنا، مشروح این گفت وگو به شرح 

ذیل است:
اساسا FATF چیســت و چرا باید به 

توصیه های این نهاد اهمیت دهیم؟
FATF یک مجموعه مشــابه NGO های 
بین المللی اســت که امروزه به دلیل اهمیت 
توصیه هایش، تبدیل به یک نهاد بین المللی 

شده است. آنچه که به FATF اهمیت داده 
است اســتناد حداقل ۳۰ قطعنامه سازمان 
 )FATF( ملل به گزارش هــای اف ای تی اف
است. همچنین امروزه بسیاری از سازمانهای 
بین المللــی مثل صنــدوق بین المللی پول، 
بانک جهانی، پلیس بین المللی )اینترپل(  و 
...  از گزارش های مســتند این نهاد استفاده 
می کنند. اعضای این نهاد بین المللی سی و نه 
کشور به علاوه شورای همکاری خلیج فارس 
و اتحادیه اروپا هستند. البته عضویت روسیه 
پس از شروع جنگ اوکراین تاکنون به حالت 
تعلیق درآمده است و لذا می توان گفت تعداد 
اعضای فعال آن چهل عضو )ســی و هشت 
کشور و دو سازمان منطقه ای( هستند. محور 
اصلــی فعالیــت FATF در دو گروه تعریف 
می شود؛ اول معرفی کشــورهای آسیبپذیر 
در برابر پولشویی و مبارزه با تروریسم که به 
لیست خاکســتری معروف است و دوم تهیه 
لیست کشورهای پرخطر در رابطه با پولشویی 
و مبارزه با تروریسم که در ایران اشتباها آن را 

لیست سیاه می خوانند.
به طور کلی باید عرض کنم وقتی کشوری در 
لیست خاکستری و یا سیاه قرار می گیرد، اکثر 
کشورهای دنیا همچنین نظام بانکی و تجاری 
این کشــورها خود را ملزم می دانند که با آن 
کشــور اگر وارد معامله شدند، تدابیر خاص 
احتیاطــی را اعمال کنند. بــه عبارت دیگر 
کشورها با کشوری که در لیست خاکستری 
و یا ســیاه قرار دارد، یــا به صورت احتیاطی 
وارد معامله نمی شــوند و یا اگر وارد معامله 
شــدند در این صــورت امتیازهای خاصی را 
طلب می کنند که در مجموع هزینه مبادلات 
بین المللی برای کشــوری که در لیست قرار 
 FATF دارد را افزایش می دهد. شــیوه کار
برای کشوری که در لیست خاکستری یا سیاه 
قرار می گیرد، این اســت که توصیه هایی به 
کشور مورد نظر انجام می دهد که مهم ترین 
آن تصویــب قوانین داخلی مناســب برای 
مبارزه با مواد مخدر، مفاسد اقتصادی، جرایم 
ســازمان یافته و تامین مالی تروریسم است. 
بعد از تصویب ایــن قوانین، FATF کارکرد 

این قوانین را هم بررسی می کند.
FATF در ابتدا ایران را در لیست خاکستری 

قــرار داد و ۴۱ توصیه در ارتبــاط با خارج 
شدن از لیست خاکستری به ایران ارائه کرد. 
ایــران در ارتباط با ایــن موضوع فکر کنم تا 
به حال اقداماتی برای ۳۶ بند از توصیه های 
FATF انجام داده اســت که پنج مورد آن 
هنوز دست نخورده باقی مانده که از این پنج 
مورد، دو مورد مهمِ تصویب پیوســتن ایران 
به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم 
)CFT( و همچنیــن کنوانســیون مبارزه با 
جرایم ســازمان یافته )معروف بــه پالرمو( 
در مجلس شــورای اســلامی است. به دلیل 
تاخیــر ایران در ارتباط بــا اجرای کامل ۴۱ 
توصیه، متاسفانه این نهاد ایران را در لیست 
کشــورهای پرخطر در ارتباط با پولشویی و 
تروریســم قرار داد و لذا ایران هم اکنون در 

لیست سیاه قرار دارد.
نقش مجمع تشخیص مصلحت نظام در 

رابطه با فاتف چیست؟
به طور کلی وقتی قوانین جدیدی در مجلس 
به تصویب می رسد، این مصوبه برای رسیدگی 
و تایید نهایی به شــورای نگهبان فرســتاده 
می شود. شــورای نگهبان می تواند مصوبات 
مجلس را به دلیل مخالفت با شرع و یا قانون 
اساسی رد کند. وقتی دو بار مجلس مصوبه ای 
داد و توســط شورای نگهبان رد می شود، در 
این صورت اختلاف میان مجلس و شــورای 
نگهبان به مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ارجاع می شــود و مجمع تشخیص می تواند 
مصوبه نهایی را نسبت به نظر شورای نگهبان 
و یا مجلس تفسیر کند. از طرف دیگر وقتی 
مصوبات مجلس مخالف سیاســت های کلی 
نظام باشــد، در این صورت مجمع تشخیص 
می تواند با آن مصوبه مجلس مخالفت کند و 
به اصطلاح مجددا مصوبه را به مجلس ارجاع 
دهد. در ارتباط با بحث فاتف، آن قســمت از 
مصوبه مجلس که مربوط به عضویت ایران در 
کنوانسیون های مبارزه با تامین مالی تروریسم 
و کنوانســیون مبارزه با جرایم سازمان یافته 
بود بــه دلیل مغایــرت با شــرع به مجمع 
تشخیص ارجاع شــد ولی مجمع در ارتباط 
با اینکه نظر مجلس درســت اســت یا نظر 
شــورای نگهبان به جمع بندی دقیق نرسید. 
البته طبق آیین نامه ها وقتی مجمع تشخیص 

تا یکسال به تصمیم نرسد رای و نظر شورای 
محترم نگهبان محکّم می شود.

مقــام معظــم رهبری یــک بار بــه خاطر 
درخواســت رئیس جمهور وقــت مجددا این 
موضوع را به مجمع تشــخیص ارجاع دادند 
ولی مجمع تشــخیص هم بــه مصوبه ای در 
این رابطه دســت نیافت و لذا هنوز عضویت 
ایران در کنوانسیون های جرایم سازمان یافته 
)پالرمو( و تامین مالی تروریســم )CFT( به 
تصویب نرســیده است و به همین دلیل هم 
FATF ایران را از لیســت خاکســتری به 

لیست سیاه )پرخطر( انتقال داد.
چرا عضویــت ایران در کنوانســیون 
مبارزه با مفاســد اقتصادی)مریدا( که 
به  نسبت  سخت تری  شرایط  مراتب  به 
دارد عملی  بحث  مورد  کنوانسیون های 
شده ولی در مورد این دو کنوانسیون به 

بن بست رسیده ایم؟
پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با مفاسد 
اقتصــادی )مریــدا( هم بــا تصویب مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بوده که در ســال 
۱۳۸۵ اتفــاق افتــاد و در آن موقع هم بین 
مجلس وقت و شــورای نگهبان اختلاف نظر 
بود. در مورد دو کنوانســیون پالرمو و تأمین 
مالی تروریسم متاسفانه مجمع تشخیص به 
نظرات دقیقی نرسید ولی اثرش این بود که 
نظر شورای محترم نگهبان محکّم شده است.
آیا بحث عضویت ایران در دو کنوانسیون 
جرایــم ســازمان یافتــه )پالرمو( و 
کنوانسیون تامین مالی تروریسم مجددا 
با دستور مقام معظم رهبری به تشخیص 

مصلحت نظام رسیده است؟
من این موضوع را از طریق اخبار نقل شده از 
طرف رئیس جمهور محترم و همچنین وزیر 
اقتصاد شنیدم ولی هنوز اطلاعیه رسمی برای 
این موضوع و اینکه مجددا در دستور مجمع 

تشخیص قرار بگیرد، ندیدم.
با   FATF مشــکلات  حل  هزینه های 
آیا همچنان مسائل  ایران چقدر است؟ 
کشــورهای  طرف  از  را  تحریم ها  رفع 
مشــکلات  حل  از  پس  تحریم کننده، 

متصور هستید؟
تحریم هــا و FATF دو موضــوع کاملا جدا 
از هم اســت. به عبارت دیگــر حل موضوع 
FATF لزومــا منجــر بــه حــل تحریم ها 
نمی شود ولی عدم حل مشکل می تواند حتی  
پس از حل تحریم ها هم بر اقتصاد ایران سایه 
بیندازد و هزینه های مبــادلات اقتصادی با 
دنیای خارج را بــرای ایران حدود پانزده الی 
بیست درصد افزایش دهد؛ لذا ما باید حداقل 
برای کاهش هزینه مبادله هم که شده به این 

دو کنوانسیون بپیوندیم.
به نظر من ایــن دو کنوانســیون به مراتب 
آســان تر از کنوانســیون مبارزه با مفاســد 
اقتصادی )مریدا( است که در سال ۱۳۸۵ به 
آن پیوســتیم. قوه قضائیه )سازمان بازرسی( 
نماینــده جمهوری اســلامی ایــران در این 
کنوانسیون اســت و می توان تجربه ۲۰ سال 
عضویت ایران در این کنوانســیون را از قوه 

قضائیه اخذ نمود. 
همچنین آنچه که مشاهده می شود، این است 
که آثــار تحریم هــا و FATF در حوزه های 
بانکی و تجاری مشابه هم هستند و آثار آن ها 

تبدیل به حالت فزاینده می شود.

یک مدرس حوزه علمیه گفت: شورای 
باید مشــخص کند  امنیت ملی  عالی 
ریشــه حرف های اخیــر مداحی ها و 
به  به کجا وصل است و  تفرقه افکنی ها 
کجا می رسد ممکن است برخی به یک 
جاهای خاص سیاسی و اجتماعی حتی 
در خارج از کشور وصل باشند این از نظر 

من قابل بررسی است.
حجت الاسلام محسن غرویان در گفت وگو 
بــا ایلنا، درباره اظهارات برخی از مداحان در 
روزهای اخیر که باعث احضار کاردار ایران در 
آذربایجان شده و همچنین توهین یک مداح 
دیگر به مولوی عبدالحمید و مسجد مکی بود 
در خصوص ریشه افزایش این موارد گفت: ما 
باید ببینیم که مداحان چقدر بینش سیاسی 
دارند و مسائل کشور را لحاظ می کنند و در 

کلام دیدگاه سیاســی اجتماعی شان به چه 
می اندیشند. وی ادامه داد: برخی از مداحان 
به اندازه ای بینش سیاسی ندارند که موقعیت 
کشور و حکومت تشــیع را در جهان امروز 
نــگاه کنند و درباره مطالبی که می خوانند و 
به جوانان القا می کنند، بتوانند متناســب با 
موقعیت و شرایط روز مواردی را بیان کنند. 
متاســفانه آن فکر و اندیشه محدود و خیلی 
بســته ای که برخی از این ها بــه نام دفاع از 
شــیعه، دفاع از امیرالمومنین، دفاع از اهل 
بیت دارند، باعث این گونه دردسرها می شود.
این مدرس حوزه علمیه گفت: نکته بعدی این 
است این ها توجه به بیانات رهبری و مواضع 
رهبری در مورد اتحاد شیعه و سنی و وحدت 
مسلمین ندارند. مقام معظم رهبری بارها و 
بارها اشــاره فرمودند که ما باید بر وحدت و 

اتحاد و انسجام ملی و دینی مذهبی خودمان 
تکیه کنیم و الان شرایطی نیست که ما مثلًا 
بیاییم قمه زنی و امثال این ها را انجام دهیم. 
حجت الاسلام غرویان تصریح کرد: اینکه به 
نام شــیعی گری بیاییم افکار تشیع لندنی و 
تشیع انگلیسی را مطرح کنیم، نادرست است 
و این ها را به صورت مکرر مقام معظم رهبری 
بیان فرموده انــد اما برخی از مداحان به این  
موارد توجه نمی کنند و در واقع می توان گفت 
که گاهی خواسته یا ناخواسته عامل دشمنان 
می شوند یعنی تفرقه ایجاد می کنند و به نفع 
استکبار جهانی حرکت می کنند این نکته ای 

است که باید به آن توجه شود.
وی ادامــه داد: نکته ســوم این اســت که 
مسئولین کلان سیاســی مثل شورای عالی 
امنیــت ملی کشــور در ملاحظــات کلان 

خودشــان باید به این مداحان تذکر بدهند 
و جلوی اینگونه تفرقه افکنی ها را بگیرند که 
باعث  آسیب ها و مشکلات سیاسی اجتماعی 
آن هــم در این شــرایط خاص و حســاس 
منطقه نشوند. این استاد حوزه علمیه گفت: 
قانون گذاران و سیاســتمداران کلان کشور 
باید با این ها برخورد داشته باشند یا به این ها 
تذکر بدهند و بررسی کنند که ریشه این نوع 
حرف ها، مداحی ها و تفرقه افکنی ها به کجا 
وصل اســت و به کجا می رسد. گاهی ممکن 
اســت برخی به یک جاهای خاص سیاسی 
و اجتماعــی حتی در خارج از کشــور وصل 
باشــند و این از نظر من قابل بررسی است 
و وزارت اطلاعات، اطلاعات ســپاه و شورای 
عالی امنیت ملی وظیفه دارند که این موارد 

را ریشه یابی کنند.

دانش جعفری تشریح کرد

FATF کاهش هزینه مبادلات اقتصادی با پیوستن به

حجت الاسلام غرویان:

باید مشخص شود ریشه مداحی های تفرقه افکن به کجا وصل است

فعال سیاسی اصلاح  طلب گفت: با وجود 
دولت چهاردهم  از  کوتاهی  عمر  اینکه 
گذشته است جریانات و اعضای تندرو 
مثل حمید رســایی تلاش می کنند که 
فضــا را از آن فضای صمیمی و گفتمان 
وفاق دور کرده و فاصله بیندازند و سعی 
دارند با تخریب ها و با رفتارهای توهین 
آمیز شــرایط را به گونه ای که دلخواه 

خودشان است، تغییر بدهند.
علــی تاجرنیا، فعال سیاســی اصلاح  طلب، 
در گفتگو با منیبــان درباره اظهارات حمید 
رسایی و حمله او به رئیس جمهور اظهار کرد: 
از جمله مشکلاتی که در جامعه امروز با آن 
مواجه هستیم این است که در طی سال های 
گذشته متاسفانه در کارنامه عملکرد برخی 
از اعضا و طرفداران یک جناح سیاســی که 
عمدتاً هم در زمانی که در صدر امور بودند و 
مسئولیت کشور را به عهده داشتند هیچ آثار 

مثبتی وجود ندارد.
او تصریح کرد: در زمانی که در مســئولیت 
سیستم اجرایی کشــور تفکر دیگری غیر از 
تفکر آنها سمت گرفته است همه تلاش خود 

را به کار گرفته اند تا از توفیق مجموعه مخالف 
خود جلوگیری کنند، وی افزود: متاسفانه با 
نگاه حذفی که هم اکنون در کشور به وجود 
آمده است، بسیاری از چهره های فرهیخته و 
نخبه به دلایــل مختلفی و با تنگ نظری ها 
از قطار انقلاب پیاده شــده و این امر موجب 
شده است که افرادی فرومایه و بدون رعایت 
بدیهیات اخلاقی امکان ظهــور و بروز پیدا 

کنند.
فعال سیاســی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: 
متاســفانه روند خالص ســازی در کشور و 
تلاش در جهت حــذف نیروهایی که غیر از 
جریان اصولگرایی می اندیشند، شرایط را به 
گونه ای ساخته است که امروز هر چه بیشتر 
با چهره هایی غیر کارآمد، غیــر وفادار و در 
عین حال با رفتاری به دور از رعایت شئونات 
اخلاقی مواجه هستیم و این افراد مثل حمید 
رسایی سعی می کنند در شرایط این چنینی 

به سبک خود رشد کنند.
تاجرنیــا در ادامه یادآور شــد: ظهور و بروز 
پزشکیان رئیس جمهور فعلی کشور و مطرح 
کردن موضوع رفــاه و دعوا نکردن برای این 

بوده است که شرایط آزادی در جامعه برای 
حضور همگان فراهم باشد و کسانی بتوانند 
مردم را نمایندگی کنند که خواســت اغلب 

مردم باشند.
او اضافــه کرد: با وجود اینکه عمر کوتاهی از 
در دولت چهاردهم گذشته است جریانات و 
اعضای تندرو مثل رسایی تلاش می کنند که 
فضا را از آن فضای صمیمی و گفتمان وفاق 
دور کرده و فاصله بیندازند و ســعی دارند با 
تخریب ها و با رفتارهای توهین آمیز شرایط 
را به گونه ای که دلخواه خودشان است، تغییر 

بدهند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: با 
توجــه به اینکه نگاه رهبر معظم انقلاب یک 
نگاه همــراه و همگام با رئیس جمهور فعلی 
اســت و طی دوره گذشته تلاش بر این بود 
که همه جریانات سیاســی به نوعی بتوانند 
نماینده مــورد نظر خــود را در رقابت های 
انتخاباتی داشــته باشند، اما متاسفانه شاهد 
هســتیم که بخش هــای تندرویی که فقط 
در لفــظ حامی رهبری هســتند و در عمل 
رفتارهای کاملًا متضادی دارند، به خودشان 

جرات داده و سعی کنند شرایط کشور را به 
سمت دعوا و تنش بیشتر ببرند.

تاجرنیا تصریح کــرد: نتیجه رفتارهای فوق 
در طی سالیان گذشته به هیچ عنوان به نفع 
کشور نبوده و اگر امروز در شرایط مطلوبی به 
لحاظ حکمرانی قرار نداریم، بخش عمده اش 
به دلیل همیــن نگاه های حذفی و نگاه های 
مخربی است که هیچ تفکری را غیر از تفکر 

بسته خودشان برنمی تابند.
او یادآور شد: بزرگان جریان اصولگرایی باید 
بــه طور جدی فکر کنند که این مجموعه ها 
نه تنها حرمت چهره های شاخص جریان های 
سیاســی دیگر را مخــدوش می کنند بلکه 
در گذشــته نشــان دادند حتی اگر از درون 
جریان اصولگرایی هــم بعضی ها نقطه نظر 
متفاوتی نسبت به آن ها داشته باشند، آن ها 
را هم تخریب می کنند و مهم اســت که در 
چنیــن مواردی بزرگان به صحنه بیایند و از 
رفتارهایی که جز ایجاد تنش و بی اعتمادی 
دســتاورد دیگری ندارد، جلوگیری کرده و 
افرادی که سعی در کشاندن فضای کشور به 

تنش و اختلاف دارند، باید طرد شوند.

تاجرنیا:

در روند خالص سازی افرادی مانند رسایی رشد کردند


